
 

ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA  DEL PLE DE  19 D’AGOST DE 2024

Identificació de la sessió:

 Caràcter: extraordinari 
 Data: 19 d’agost de 2024
 Inici: 11:30
 Finalització: 13:08
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (17) 

Tinents de Batle
Primer tinent de Batle:  Sr. Carlos Darder Rosell
Segona tinent de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano.
Tercera tinent de Batle: Sra. Andrea Pomar Capó
Quart tinent de Batle:  Sr. Juan A. Lorente Torres
Cinquè tinent de Batle: Sr. José Porcel Fiol 

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Laura Celià Gelabert
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas
Sebastián Luís Aguiló Roig
Esther Alfonso Peláez

Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll
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Ordre del dia:

1.-  Expedient  3845/2024.  Desestimació  al·legacions  i  aprovació  definitiva  del 
Pressupost General, exercici 2024.

2.- Expedient 4713/2024. Modificació de Crèdits a càrrec de romanent de Tresoreria.

Primer.-  Expedient  3845/2024.  Desestimació  al·legacions  i  aprovació  definitiva  del 
Pressupost General, exercici 2024.

Llegida la proposta per part de la secretaria pren la paraula la Sra. Andrea Pomar i diu que 
tal  i  com es  a  explicar  a  la  comissió  informativa,  les  al·legacions  al  pressupost  venen 
marcades per llei i que ells s’han d’ajustar a la formalitat que es fixa i els informes així ho 
avalen. Explica l’iter procedimental de l’expedient d’aprovació del pressupost. Entenen que 
el procediment ha sigut correcte, si bé entenen que l’oposició faci al·legacions per no estar 
d’acord  amb  el  contingut.  Exposa  que  la  proposta  serà  de  desestimar  les  al·legacions 
presentades. 

Intervé el Sr. Mateu diu que a la comissió informativa ja es varen manifestar en contra de la 
proposta  i que el  motiu és perquè creuen que no demanaven res extraordinari  més que 
demanar a cada regidoria una explicació més detallada i que l’oposició hauria de poder tenir 
una participació més activa en la confecció dels pressuposts. Segons el Sr. Mateu s’hauria 
pogut fer tot d’una altra manera i fer comissions informatives per part de cada regidoria, 
explicant el detall de totes les partides del pressupost i que així s’hauria pogut arribar a una 
tramitació més consensuada d’aquest projecte de pressupost, i no obstant, diu el Sr. Mateu, 
s’ha fet una desestimació per la via ràpida, sense cap argument polític. Diu que és legítim 
però que s’hauria pogut fer aquest exercici de cada regidor d’explicar el seu pressupost. El 
Sr. Mateu diu que una bona oposició fa un bon govern i com més joc donen a l’oposició 
més fàcil serà per tot, i no aplicar només la majoria. En cas contrari, la única opció que 
deixen és la de presentar al·legacions. Per tot l’exposat, anuncien el vot en contra. 

La Sra. Celià assenyala que les al·legacions són un dels pocs procediments administratius 
que disposen per poder fer la seva feina d’oposició, no per posar traves, sinó perquè tenen 
un programa polític que així intenten incorporar i que com que no governen ho han de fer  a 
través d’aquesta porta. Segons la Sra. Celià en cinc anys mai s’han acceptat cap proposta 
que  han  presentat,  malgrat  diu,  després,  algunes  d’aquestes  propostes  s’han  acabat 
executant perquè ha hagut una petició ciutadana. Diu que però la seva resposta sempre ha 
sigut un «no» i que s’excusen en els informes tècnics. Segons la Sra. Celià en aquest  cas,  
han  rebaixat  el  nivell  polític  en  relació  amb altres  esmenes  que  havien  presentat,  que 
aquesta feinada no servia de res perquè no han acceptat mai les seves propostes i que per 
tant ara només demanen informació, per poder entendre que volen fer amb els diners dels 
sollerics i de les solleriques. Explica la Sra. Celià que al ple d’aprovació d’inicial varen 
formular deu preguntes i que per ordre del Batle no es va deixar als regidors contestar a les 
preguntes i que va dir que això no era un examen. Es demana si els regidors a dia d’avui 
podrien contestar aquestes preguntes, si bé diu que no les tornaran a formular. Diu la Sra. 
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Celià que el nivell de l’equip de govern va deixar estorat a més de dos i parla d’una equip 
de govern que s’ofen amb sobremanera quan algú els qüestiona i que renya a qui confronta 
idees  i  propostes.  Li  diu  al  Sr.  Batle  que això  és  un plenari,  que ells  representen  a  la 
ciutadania i que venen a debatre idees i projectes de millora. Segons la Sra. Celià si la seva 
feina com equip de govern fos seriosa i rigorosa, si estassin orgullosos de les propostes que 
volen impulsar amb aquests pressuposts i si es sentissin segurs serien més transparents i 
anirien  de  cara,  si  bé  no es  així,  diu  que  van d’amagat,  per  darrera  o  mitges.  Diu  no 
entendre perquè no s’han d’explicar les coses. Es demana si és un tema de falta de seguretat 
o de manca de capacitat, planteja això obertament. Recorda que els diners no són seus, i no 
entén perquè s’ofenen quan se lis formulen preguntes. Diu que fa cinc anys que el que passa 
a Sóller es responsabilitat de l’equip de govern i que el poble està pitjor gestionat que mai. 
Segons la  Sra.  Celià  el  pressupost  no és  per  tapar  forats.  Demana si  aquest  pressupost 
servirà per solucionar els problemes del municipi, diu que ells no ho saben perquè l’equip 
de govern no els hi ha explicat i que davant aquesta opacitat, Més per Sóller només fa una 
al·legació, que se lis informi de l’objectiu de les despeses d’aquestes partides i que l’equip 
de govern expliqui a la gent de Sóller de manera clara i entenedora que faran amb els diners 
del poble.  Segons la portaveu de Més per Sóller amb el vot d’avui es veurà qui està a favor 
d’ocultar  aquesta  informació  i  per  tant,  desestimar  les  noves  al·legacions  o a  favor  de 
defensar els interessos generals del nostre poble. Diu que des de Més per Sóller demanen 
que  no  es  desestimin  i  es  tengui  en  compte  i  que  es  faci  un  esforç  per  explicar  a  la 
ciutadania quins són els principals projectes de cada regidoria. 

El Sr. Aguiló diu que ells al plenari d’aprovació inicial ja digueren que eren uns pressupost 
equilibrats, si bé que la sensació que és té, és que les al·legacions són un pur tràmit, que es 
passarà el «rodillo» i que no es tendrà en compte cap proposta que presenti l’oposició i que 
moltes de les coses que es plantegen ni s’han escoltat. Diu el portaveu de Seny i Senti que 
avui  han  pogut  confirmar  amb  l’expedient  de  romanent  que  certes  inversions  que  no 
apareixien als pressuposts, tampoc malauradament apareixen al romanent i que per tant, són 
uns pressuposts equilibrats  econòmicament,  però que no són uns pressuposts equilibrats 
socialment. Per tot l’assenyalat, diu que votaran en contra dels pressupost. 

El Sr. Porcel diu que són uns pressuposts consensuats per part de l’equip de govern, que 
combinat amb possibles subvencions que arribaran i juntament amb el romanent donaran 
com a resultat el que necessita el poble de Sóller.

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder i diu que els pressuposts s’han fet de manera correcta i  
consensuada per part dels regidors tenint en compte el que necessita el poble de Sóller. Al 
Sr. Darder li sorprèn que es vulgui fer un examen als regidors quan governen. 

La Sra. Andrea Pomar diu que les al·legacions tal  i  com ha assenyalat  venen taxades i  
tipificades per llei. Enumera els tres supòsits assenyalats a la norma. Demana la regidora 
d’hisenda que l’oposició no estigui d’acord amb el contingut dels pressuposts, però que 
aquests els confecciona l’equip de governa i demana que la propera vegada que presentin 
al·legacions s’ajustin als casos tipificats a la llei. 

La Sra.  Celià  diu que no és  cert  que els  pressuposts  només els  confeccioni  l’equip  de 
govern i diu que al nostre municipi s’han fet pressuposts participatius i que també a altres 
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municipis  es  fan  de  manera  consensuada.  Anima  al  regidor  competent  en  matèria  de 
participació ciutadana a fer feina en aquesta línia. 

Passats a votació, la Corporació, amb 9 vots a favor (Partit Popular i Regidor no adscrit), 8 
vots en contra (Psoe, Més per Sóller i Seny i Sentit) cap vot en contra, ACORDA: 

Primer.- Desestimar l’escrit d’al·legacions presentat per la Regidora Elvira Arbona Cortès
en representació del Grup Més per Sóller: L'esmentada desestimació ve fonamentada en els 
informes que consten en l'expedient, en els que es posa de manifest que les al-legacions 
presentades  no  encaixen  dins  els  supòsits  prevists  a  la  Llei  d’hisendes  Locals,  essent 
tassades les reclamacions contra el pressupost.

Segon.-  Aprovar  definitivament  el  Pressupost  General  de  l'Ajuntament  de  Sóller 
corresponent a l'exercici 2024 i publicar l'aprovació definitiva en el BOIB, el resum per 
capítols del mateix tal i com estableix l'article 150.3 de la Llei 39/88 Reguladora de les 
Hisendes Locals. 

Segon.-  Expedient  4713/2024.  Modificació  de  Crèdits  a  càrrec  de  romanent  de 
Tresoreria.

La Sra.  Andrea Pomar explica  que a la  comissió informativa  dels  pressuposts ja  varen 
matisar que el capítol VI ja quedava curt  i que les despeses d’inversió anirien a càrrec del 
romanent. D’altra banda explica que és un romanent prudent i que té informe favorable 
perquè  no  afecta  a  l’estabilitat  pressupostària.  També  vol  agrair  a  tots  els  regidors  de 
l’equip de govern perquè és complexe elegir els projectes. Diu que la idea és donar resposta 
a les necessitats del municipi i aclareix que hi ha projectes que no estan inclosos perquè 
entenen  que  se  lis  donarà  sortida  via  subvenció.  Agraeix  també  la  feina  dels  serveis 
econòmics. 

Intervé el Sr. Jaume Mateu diu que aquest punt és la segona part dels pressuposts i que tot 
allò que no s’ha explicat al primer s’explica al segon. Diu el portaveu del Psoe que es fan 
les coses per parts i que ells ja digueren que el Capítol VI la partida era molt baixa i era 
perquè es volia agafar els romanents per ampliar la capacitat d’inversió de l’Ajuntament. Al 
Sr. Mateu li preocupa que ara que si es pot emprar el romament, fan actuacions o despeses 
de caràcter ordinari  que són complements de cada regidoria,  però que no són els grans 
projectes que necessita el poble de Sóller. Considera que s’està enfocant malament l’ús que 
és fa del romanent. Diu que no es fa una visió a mig termini del que necessitam com a 
poble. Diu que això és una llàstima perquè el moment econòmic que vivim ara no durarà 
per sempre i que les inversions grans pendents que ara podrien fer al final s’acaba destinant 
a despesa ordinària de cada regidoria. D’altra banda, critica que s’incloguin projectes que 
saben que no es podran executar dins termini, tal i com ha passat altres vegades. 

El Sr. Darder desmenteix al Sr. Mateu. 

El Sr. Mateu reclama altra vegada informació perquè diu la regidora d’hisenda els hi facilita 
una llista de projectes, però després no hi ha una informació detallada d’aquests projectes, 
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ni amb que consistiran. Posa l’exemple els projecte definit com a «adquisició de solar» i diu 
que tot això es podria solventar si cada regidor informàs en comissió informativa. D’altra 
banda diu que caldria obrir la participació i que en el tema del romanent entre tots s’hauria 
pogut  donar  opció a  la  gent  per  triar  aquests  projectes.  Per tot  l’assenyalat  diu que no 
donaran suport a la proposta i reclama que una bona gestió i que s’expliquin les coses, 
donar compte i sobretot, obrir a la gent quina és la priorització. 

El Sr. Batle pren la paraula i diu que en breu convocarà una comissió informativa d’esports 
per tal d’informar d’una subvenció que arribarà. 

La Sra. Celià pren la paraula i explica que ara el que es fa rompre la jodriola dels estalvis i 
decidir  a  que  es  dediquen  aquests  estalvis,  i  que  en  principi  s’haurien  de  fer  coses 
extraordinàries,  però  que  al  final  aquesta  possibilitat,  no  s’ha  traduït  en  una  millora 
substancial  sinó que es dispersa tot  en petites coses ordinàries del dia a dia.  Explica la  
portaveu de Més  per  Sóller  que  dels  1,5 milions  d’euros  es  dedica  una  tercera  part,  a 
actuacions  de  transit  rodat  i  recorda  que  més  a  més  tenen  la  sensació  que  aquestes 
polítiques de mobilitat estan pensades pels visitants i no pels residents. D’altra banda, diu 
que una altra tercera part es dedicarà a la regidoria d’esports, i que ells pensaven que seria 
per la pista d’atletisme, però que no hi serà, sinó que seran per Son Angelats, pel Camp den 
Maiol i pel Poliesportiu des Puig. La Sra. Celià li demana al Sr. Batle que a la comissió 
informativa que farà en breu si pot fer una llista de les inversions publiques que s’han fet a 
les diferents instal·lacions esportives per poder visualitzar quin es el repartiment entre les 
diferents modalitats d’esports.  Finalment assenyala la Sra. Celià que es dediquen 60.000 
euros a la regidoria de festes, i que és la tercer partida més elevada. Exposa que la regidoria 
de  festes  ha  anat  triplicant  la  seva  partida.  Compara  que  al  cap  d’abaix  d’aquestes 
inversions,  es  troba  la  regidoria  de  cultura,  medi  ambient,  serveis  socials,  el  mercat  o 
educació. Segons la Sra. Celià aquest romanent és una declaració d’intencions molt clara i 
la repartició d’aquest romanent reflecteix quines són les prioritats  de l’equip de govern. 
Destaca que no han vist res específic per compra d’arbres, gent gran, infància,  igualtat, 
participació.  La  Sra.  Celià  compara  la  despesa  d’inversió  que  es  farà  amb  mobilitat  i 
educació, el que diu per ella evidencia molt clarament qui ha agafat el timó de l’equip de 
govern. La Sra. Celià diu que no donaran suport a la proposta. 

El Sr. Aguiló diu que no va molt  desencaminada la Sra. Celià perquè inicialment en el 
romanent havia una inversió forta centrada en els Escolàpies i el  Mercat,  si bé diu ara, 
aquestes grans inversions ja no hi són. Manifesta la seva preocupació per com s’ha fet el 
repartiment i critica que s’hagin obviat urgències que tenim al poble que pareix que sempre 
es deixen penjant a que caigui una subvenció, i que moltes vegades la subvenció no arriba i 
el que cau és l’edifici. Posa com exemple el Fantasio, diu no entendre perquè no s’ha tengut 
en compte aquest  edifici,  i  diu tampoc no entendre com s’ha exclòs  els  banys públics. 
Critica també perquè no s’ha tengut en compte el projecte d’ascensor del Museu o com no 
hi ha diners per destinar a potenciar el comerç local. Els hi preocupa aquesta sensació de 
deixar-ho tot penjat a una possible subvenció i com que al romanent no hi ha projectes  
transformadors  del  poble.  Anuncia  que  no donaran  suport  a  la  proposta  de  romaments 
perquè els consideren totalment absurds. 
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El Sr. Porcel diu que per part de l’oposició s’ha assenyalat que la política ideal de gestió 
seria de la participació ciutadana, i que la seva experiència viscuda és que tot va començar 
molt bé però que al cap d’un any i mig a les reunions pràcticament només assistia ell i la 
secretària.  Considera que primer s’ha de presentar una idea o un projecte i  que si  s’ha 
d’obrir a participació ciutadana és per fer modificacions. Exposa que el que ell ha viscut es 
que en matèria de mobilitat a la gent el que li preocupa és el que hi ha davant casa seva. Li  
diu  a  la  Sra.  Celià  que  les  polítiques  de  mobilitat  van  adreçades  al  cotxes  i  que 
s’equivoquen, que ells pensen amb una política de mobilitat sostenible i treure els cotxes 
dels carrers. Diu que la Sra. Celià demana actuacions immediates i que en canvi el Sr. 
Mateu  demana  actuacions  a  mig  i  llarg  termini.  Segons  el  Sr.  Porcel  volen  treure  un 
projecte i que una vegada el tenguin intentaran cercar un consens entre tots i insisteix que 
no donaran prioritats als cotxes. Demana que no confonguin a la gent. 

El Sr. Carlos Darder diu que el Sr. Porcel ha sigut durant molt d’anys funcionari i cap de 
policia i que dóna fe dels fets ocorreguts. Li crida molt l’atenció que la Sra. Celià hagi 
parlat  de participació després del que ha explicat  el  Sr. Porcel.  Pel que fa a la compra 
d’arbres, explica que es varen comprar arbres amb el romanent anterior però que ara no és 
un bon moment per sembrar. Li diu al Sr. Mateu que el romanent anterior es va executar i 
que precisament posen al romanent coses que es puguin executar. Exposa que molta de les 
coses que demana la ciutadania a les reunions de barriada d’incidències a la via pública 
s’han recollit als romanents i per tant diu, si que hi ha una participació ciutadana. Segons el 
Sr. Darder els projectes que estan inclosos al romanent estan ben pensats i justificats i que 
són coses que els hi ha demanat la gent del carrer. 

La Sra.  Llum Castañer  li  diu al  Sr.  Aguiló que tant  ella  com la  regidora  de promoció 
econòmica fan feina de la mà, i que elles no gastaran les barbaritats que ell gastava. Posa 
com exemple  les  diferents  webs  o  logos.  Diu  que  tampoc  gastaran  el  que  gastava  en 
publicitat. Volen fer  feina de manera efectiva i cerquen la millor forma per ajudar tant al 
teixit empresarial com als residents. Li diu que no passi pena que no són desconeixedores ni 
del món turístic ni del teixit empresarial, però que no comparteixen la seva línia de feina.

El Sr. Aguiló diu que no han deixat res a mitges i que no han abandonat res, però diu hi ha 
una cosa que és diu dignitat i integritat que va per damunt de segons quins aspectes polítics. 
Explica  que  els  projectes  de  promoció  econòmica  es  fan perquè hi  ha uns  pressuposts 
consignats i que aquestes manifestacions que han fet de que les havaneres perillen perquè 
no hi ha diners no és així, que tot estava fet i que no va deixar res a mitges, que ell va tenir 
una reunió amb el Sr. Toni Fuster al Consell insular i li va comprometre els diners. Pel que 
fa a les pàgines web diu que varen sortir arran de la pandèmia per ajudar a la gent i que 
s’han fet  dues  pàgines  comercials.  Insisteix que feines  a mitges  cap ni  una i  que totes 
estaven ben fermades.

La Sra. Llum li diu al Sr. Aguiló que discrepa i posa com exemple que si prepares una bany 
al Port però no prepares ni les aigües brutes ni l’electricitat, per ella es deixar una cosa a 
mitges. Pel que fa les despeses de les web li diu que no entén com no té vergonya i que en 
temps  de  pandèmia  ella  ho  considerava  correcte,  però  que  els  diners  després  s’han 
d’optimitzar. Li diu al Sr. Aguiló que no tenia un pressupost molt ordenat i el compara amb 
el seu de servei social. Li critica que hagi fet despeses en publicitat. 
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El Sr. Aguiló li diu que si ho feren tan malament com es que varen treure tres regidors 
aquesta legislatura. 

El Sr. Batle vol fer un aclariment pel que fa a les instal·lacions esportives i diu que amb la 
subvenció que arribarà haurà una partida per l’Infante Lois, per millorar la pista d’atletisme 
i la il·luminació perquè almenys puguin entrenar amb millors condicions. D’altra banda 
defensa totes les inversions que s’han fet  a Son Angelats i diu que hi ha més de 1.500 
abonats.  Agraeix  a  tot  el  seu  equip  i  diu  que  fan  una  feinada  i  lis  vol  agrair  la  seva 
implicació. 

Passats a votació, la Corporació, amb 9 vots a favor (Partit Popular i Regidor no adscrit), 8 
vots en contra (Psoe, Més per Sóller i Seny i Sentit) cap vot en contra, ACORDA: 

1er.- La modificació que s'acorda és la següent :

 Modificacions a càrrec de romanent de tresoreria

ESTAT DE DESPESES:

Progr. Econ. DESCRIPCIÓ
Consignaci

ó Inicial
Modificació

Consignació 
Definitiva

Crèdits extraordinaris

VARIS VARIS
DESPESES 
RELACIONADES A 
L'ANNEX ADJUNT

0,00 1.524.522,21 1.524.522,21

  T O T A L 0,00 1.524.522,21 1.524.522,21

2on.-  Respecte  a  l'estat  d'ingressos,  el  concepte  del  Pressupost  d'ingrés  quedarà  de  la 
següent manera:

ESTAT D’INGRÉS:

Aplicació 
pressupostaria

DESCRIPCIÓ
Consignació 

Inicial
Modificació

Consignació 
Definitiva

87000
Romanent de 
tresoreria per despeses 
grals

0,00 1.524.522,21 1.524.522,21
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T O T A L 
CRÈDITS A 
CÀRREC R. 
TRESORERIA

0,00 1.524.522,21 1.524.522,21

4rt.,- Sotmetre aquest expedient de modificació de crèdits a informació pública pel termini de 
QUINZE DIES HÀBILS previ anunci en el B.O.I.B. i en el Tauler d'Anuncis d'aquesta Casa 
Consistorial, i un cop transcorregut el termini, cas de no presentar-se cap reclamació contra el 
mateix, es considerarà aprovat definitivament. Tot això de conformitat al que preveuen els 
articles 169-1, i 177-2 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març.

Quan són les 13:08 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 

Miquel Nadal Vaquer                                                                     
Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                                                                                 Davant meu 
                                                                                                              la secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària  de dia 11 de setembre de 2024 i s’aprova per 
unanimitat.                      

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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